

Meeting Minutes

Veranstaltung / Event: JFKS Berlin - Parent Council Meeting		
Datum / Date: 1. April 2025	Ort / Place: Berlin, JFKS	Zeit / Time : 18.30 – 20.30
Datum der Einladung / Date of invitation: 25. März 2025	Agenda: 1. Welcome 2. Approval of Agenda and prior minutes 3. Student Council Report 4. HS report 5. ES report 6. Spotlight: Music Department 7. Teacher Conference Report 8. Hort Report 9. Committee Reports 10. AOB & Announcements	
Leitung / Chairperson : L. von Schweinitz	Protokoll / Secretary : A. Kesselhaut, J. Müller	Anzahl der Teilnehmendes / Number of participants: 50

English Version		Annexes
No.	Summary	Comments
1.	Welcome <ul style="list-style-type: none"> ● PCB attending <ul style="list-style-type: none"> ○ L. von Schweinitz, C. White, U. Grohé, M. Jerardi, H. Broad, R. Erlbaum, J. Müller ● Introduction – nothing significant to report 	
2.	Approval of Agenda and prior minutes <ul style="list-style-type: none"> ● Approved by all but one participant and one abstention 	
3.	Student Council report – E. Raible (not present; report had been read out) <ul style="list-style-type: none"> ● Soccer Tournament in May – Currently being organized. ● School Dance – Chaperones needed. Please contact E. Raible if interested. ● Water Dispensers – Plan to install by the end of the year, but not yet confirmed. ● Hate Speech Policy – Currently ineffective but under review. ● Successful Events – Christmas Market and Valentine's Day Grams were well received. 	

4.

High School Report – E. Hale

March Highlights

- **8th Grade Ski Trip** – Challenging conditions but a great group of skiers; all performed well.
- **Praktikum (Internships)** – No report available.
- **10th Grade French Exchange** – Students visited Orseille.
- **Spanish Exchange** – Students traveling next week.
- **Orchestra Trips** – Some students participated in AMIS (Association for Music in International Schools).
- **ISTA (Theater Students)** – Successful participation.
- **BERMUN (Berlin Model United Nations)** – Students traveling to New York.
- **Senior Class** – Today was the last day of school for seniors.

Tech Update

- **€250,000 investment in technology** – Primarily for the elementary school but also benefits other levels.

Facilities Updates

- **Installation of window blinds** – Scheduled.
- **New Elementary School Principal** – Dr. S. Kennedy-Salchow will stay on and transition to the American Principal role.

Bilingual Tutoring Support Needed

- High school students with strong German skills can earn extra money by tutoring new German language learners in science.
- Interested students should contact highschool@jfkberlin.org.

Library Updates

- Staffing shortages have caused temporary closures.
- Renovations planned, which will also lead to intermittent closures.

Bilingual Program Discussion (led by A. Ecke)

- Factors under review include:
 - Timing of diploma requirements.
 - Duration of student attendance at JFKS.
 - Necessary adjustments for bilingual program improvements.
- A full year will be taken to analyze and explore changes before implementation.

<p>5.</p>	<p>Elementary School Report – A. Ecke</p> <p>General Guidelines for Parents</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Be a role model for your kids: <ul style="list-style-type: none"> ○ Avoid texting students during school hours. Contact the office in case of emergency. ○ All devices are prohibited, especially during recess. ○ The school cannot handle the collection of large numbers of confiscated phones. ● Traffic & Safety Reminders: <ul style="list-style-type: none"> ○ Follow the ONE-WAY bike rule. ○ Do not make U-turns on Teltower Damm – this causes chaos and is dangerous. <p>Planning for Next School Year</p> <ul style="list-style-type: none"> ● New Language Program: <ul style="list-style-type: none"> ○ Two German teachers returning from sabbatical. ○ Improved bilingual curriculum focusing on achieving a 50/50 balance in both languages. ○ Strategic research-backed approach. ○ Competency-based standards for students. ○ More heterogeneous language learning groups. ○ Fast-track program for American students needing rapid German acquisition. ● Language Program Data: <ul style="list-style-type: none"> ○ 49% of students enter truly bilingual. ○ 65% of American parents are dissatisfied with German language development. ○ 62% of German parents are satisfied. ○ 74% of parents prefer more native language instruction in Grades 1 and 2. ● New Language Concept: <ul style="list-style-type: none"> ○ Earlier literacy instruction (Alphabetisierung). ○ More balanced bilingual instruction in Grades 1-2. ○ Heterogeneous classes in Grades 3-6. ○ More enrichment opportunities and individualized support. ○ Learning through peer interaction. ○ 	 <p>Präsentation_PCB.pptx.pdf</p>
<p>6.</p>	<p>Music Department Presentation – J. Curtis</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Bridging American & German Music Education Systems: <ul style="list-style-type: none"> ○ German system includes music theory/history through 10th grade. ○ American system emphasizes instrumental/vocal ensembles within school programs. ● Music at JFKS: <ul style="list-style-type: none"> ○ Choir open to ages 5-85. ○ Suzuki Violin - Entrance class through grade 4 ○ Band/orchestra selection begins at end of 4th grade. 	 <p>JFKS Music Department -- An Ove</p>

	<ul style="list-style-type: none"> ○ Instruments for music activities are provided in grades 5 and 6 ○ String instruments start in 5th grade. ● Music Curriculum Updates: <ul style="list-style-type: none"> ○ More experiential music learning. ○ Singing, dancing, composing, arranging. ○ Increased music theory instruction. ● Extracurricular & Advanced Music Programs: <ul style="list-style-type: none"> ○ Music for Video Games – instruction enhanced by visits from experts. ○ AMIS Festival – Competitive music events across Europe & Middle East. ○ Three annual musicals – Collaboration with Drama Department. ○ New curriculum under development with external consultants. 	
7.	<p>Teacher Conference Report – D. Holland (not present; report has been read out)</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Seeking Parent Volunteers to assist with: <ul style="list-style-type: none"> ○ Helping new teachers acclimate to Berlin. ○ Finding childcare resources. ○ Mentorship for new teachers and support for their spouses. ○ Networking. ○ Parent Buddy Program. 	
8.	<p>Hort Report (added just to the minutes)</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Thank you for the feedback regarding children going to Lidl before coming to Hort. The educators in Team North and East have clearly communicated to the children that they should go directly from school to Hort via the sports field right after their lessons, and that leaving the campus is not permitted. In addition, we sent out a parent email explaining the situation and asking parents to please speak with their child about the situation. ● This year Hort will not be hosting an end of the year party. Instead, we will be taking part in the Festival der Vielfalt on 17.05.2025. ● A friendly reminder that electronic devices including smart watches may not be used at Hort. This is aligned with the no technology policy that the elementary school has adopted. ● Finally, we want to point that Hort utilizes the same rules as the elementary school (one campus). Here is the link to Student Expectations/General Rules: https://ifks.de/pdf/ES_School_Rules&Expectations.pdf <p>Please review this information with your children.</p>	
9.	<p>Additional School Updates</p> <p>School conference & Education Department - G. Vogel</p>	

	<ul style="list-style-type: none"> ● SK and ED held a joint meeting to discuss the changes to bilingual program. ● Berlin Senate plans to change the JFKS law through a parliamentary vote. School has not yet received a draft of the new law. <ul style="list-style-type: none"> ○ One change communicated concerns selection of JFKS administration. Number of candidates interviewed by SK will be reduced from "all eligible" to only <u>two</u>. ○ Proposed changes would reduce school community input. ○ PCB conducted poll: Vast majority of parents want to retain current selection process of seeing <u>all eligible</u> candidates. (almost all yays, 1 nay, 2 abstentions) <p>The Verein - H. Scribner</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Goals for 2025: <ul style="list-style-type: none"> ○ Launch a new website. ○ Promote student growth through diverse projects. ○ Next meeting: Wednesday, April 9, 19:00 (Library, back room). 	
10.	<p>Any other business & announcements</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Final Parent Council Meeting: June 3, 2025. ● JFKS 65th anniversary: May 17, 2025; <ul style="list-style-type: none"> ○ festival of diversity, incl. Market stands, Music performances, Fundraiser for Ukraine ○ contact jfks65@jfksberlin.org or H.Martin@jfksberlin.org ○ Featured in school bulletin. 	

Deutsche Version		Anlagen
Nr.	Zusammenfassung	Hinweise
1.	<p>Begrüßung</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Anwesende Mitglieder der Gesamtelternvertretung <ul style="list-style-type: none"> ○ L. von Schweinitz, C. White, U. Grohé, M. Jerardi, H. Broad, R. Erlbaum, J. Müller ● Einweisung zur Veranstaltung – nichts berichtenswertes 	
2.	<p>Bestätigung der Tagesordnung und Protokoll der vorherigen Sitzung</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Bestätigt, bei einer Gegenstimme und einer Enthaltung 	
3.	<p>Bericht der Schülervertreter – E. Raible (nicht anwesend; Bericht wurde vorgelesen)</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Fußballturnier im Mai: In Planung ● Schulball: Benötigt Begleitpersonen. Bitte Kontakt mit E. Raible aufnehmen. ● Wasserspender: Bemühungen laufen, um diese in der Schule zu installieren. Geplant bis zum Ende des Jahres, aber nicht 100% sicher. ● Richtlinie gegen Hassrede: Wirksamkeit wird hinterfragt, Richtlinien sollten überprüft werden. 	
4.	<p>Bericht der Oberstufe – E. Hale</p> <ul style="list-style-type: none"> ● März Highlights <ul style="list-style-type: none"> ○ Skitrip der 8. Klasse: <ul style="list-style-type: none"> ● Herausfordernde Bedingungen ● Gute Gruppe von Skifahrern ● Alle konnten am Ende auf guten Niveau Ski fahren ○ Praktikum: Kein Bericht dazu ○ 10. Klasse - Französisch-Schüler in Orseille/FRA ○ Im April Spanisch-Schüler zum Austausch in ESP ○ Orchesterreisen mit AMIS (Association for Music in International Schools) ○ ISTA-Theatergruppe hat stattgefunden ○ BERMUN-Team reist nach New York ● Technologie-Update: <ul style="list-style-type: none"> ○ Installation von Technik im Wert von 250.000 € (hauptsächlich für die Grundschule, aber nicht ausschließlich) ○ Großes Upgrade der technischen Ausstattung ● Installation neuer Jalousien für Klassenräume wurde terminiert ● Neue Grundschulleitung ab nächstem Jahr: <ul style="list-style-type: none"> ○ Dr. S. Kennedy-Salchow bleibt an der JFKS und wird neue amerikanische Schulleiterin ● Bilinguale Nachhilfelehrer (Schüler) gesucht <ul style="list-style-type: none"> ○ Für neue Deutschlernende an der Oberstufe ○ Besonders in Naturwissenschaften auf Deutsch 	

	<ul style="list-style-type: none"> ○ Interessierte Schüler oder deren Eltern können sich per Mail an highschool@jfsberlin.org wenden ● Bibliothek <ul style="list-style-type: none"> ○ Aufgrund von Personalmangel gelegentlich geschlossen ○ Renovierung geplant, daher weitere vorübergehende Schließungen (Schwerpunkt im Sommer) ● Bilingualprogramm der Oberstufe <ul style="list-style-type: none"> ○ Viele Faktoren müssen berücksichtigt werden (Diploma-Zeiten, Dauer an der JFKS, Anpassungen des Programms) ○ Noch ein Jahr wird zur Analyse und Planung benötigt 	
5.	<p>Bericht der Grundschule – A. Ecke</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Eltern: Bitte seid ein Vorbild für die Kinder <ul style="list-style-type: none"> ○ Bitte keine SMS oder Anrufe an Kinder während der Schulzeit ○ Bei Notfällen das Schulbüro kontaktieren ○ Handys sind während des Schulbetriebs und insbesondere in den Pausen verboten ● Verkehrsregeln um die Schule <ul style="list-style-type: none"> ○ Fahrräder: Einbahnstraßenprinzip auf Radwegen beachten ○ Autos: Keine U-Turns auf der Teltower Damm - verursacht Chaos und ist gefährlich ● Planung für das neue Schuljahr <ul style="list-style-type: none"> ○ Zwei Deutschlehrer kehren aus dem Sabbatjahr zurück ○ Sprachkonzept: <ul style="list-style-type: none"> ● Ziel: Kinder sollen wirklich zweisprachig die Schule verlassen ● Deutschlehrer sprechen Deutsch, Amerikanische Lehrer sprechen Englisch ● Fast-Track-Programm für amerikanische Schüler, um schneller Deutsch zu lernen ● Heterogene Gruppen ● Daten: <ul style="list-style-type: none"> ● 49% der Kinder sind wirklich bilingual ● 65% der amerikanischen Eltern unzufrieden mit der deutschen Sprachentwicklung ● 62% der deutschen Eltern zufrieden ● 74% der Eltern möchten mehr Muttersprache in Klassen 1 & 2 ● Neues Sprachkonzept: <ul style="list-style-type: none"> ● Frühere Alphabetisierung ● Bessere Balance zwischen Deutsch und Englisch in Klasse 1 & 2 ● Mehr heterogene Klassen in Klassen 3-6 ● Individuelle Förderung 	 Präsentation_PCB.pptx.pdf
6.	<p>Präsentation der Abteilung für Musik – J. Curtis</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Vereinigung des amerikanischen und deutschen Musiksystems <ul style="list-style-type: none"> ○ Deutschland: Musikunterricht bis Klasse 10 (Theorie, Geschichte, Praxis) 	 JFKS Music Department -- An Ove

	<ul style="list-style-type: none"> ○ Amerika: Ensembles (Instrumental-, Gesangsunterricht im Schulalltag, benotet) ● Musikangebote an der JFKS <ul style="list-style-type: none"> ○ Suzuki Violine – von Eingangsklasse bis 4. Klasse ○ JFKS stellt Instrumente in 5.& 6. Klasse zur Verfügung. ○ Streichinstrumente ab Klasse 5 ○ Blasorchester ab Klasse 5 ○ Musikclub für Klassen 3-4 nachmittags ○ Musikwettbewerbe (AMIS - Association for Music in International Schools) ○ Drei Musicals pro Jahr ● Neuer Lehrplan in Arbeit <ul style="list-style-type: none"> ○ Mehr praktische Musikgestaltung (Singen, Tanzen, Komponieren) ○ Mehr Musiktheorie 	
7.	<p>Bericht der Lehrerkonferenz – D. Holland (nicht anwesend)</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Elternfreiwillige gesucht <ul style="list-style-type: none"> ○ Unterstützung neuer Lehrkräfte und ihrer Familien ○ Zur Hilfe bei der Eingewöhnung in Berlin ○ Betreuung, Mentoring, Netzwerkmöglichkeiten ○ Eltern-Buddies 	
8.	<p>Bericht aus dem Hort</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Vielen Dank für das Feedback bezüglich der Kinder, die zuerst zu Lidl und dann zum Hort gehen. Die Erzieher im Team Nord und Ost haben den Kindern klar mitgeteilt, dass sie direkt nach dem Unterricht über den Sportplatz von der Schule zum Hort gehen sollen und dass das Verlassen des Campus nicht erlaubt ist. Zusätzlich haben wir eine E-Mail an die Eltern geschickt, in der wir die Situation erklären und die Eltern bitten, mit ihrem Kind über die Situation zu sprechen. ● In diesem Jahr wird der Hort keine Abschlussfeier veranstalten. Stattdessen werden wir am 17.05.2025 am Festival der Vielfalt teilnehmen. ● Wir möchten daran erinnern, dass elektronische Geräte, einschließlich Smartwatches, im Hort nicht verwendet werden dürfen. Dies steht im Einklang mit der No-Technology-Richtlinie, die die Grundschule eingeführt hat. ● Abschließend möchten wir darauf hinweisen, dass im Hort die gleichen Regeln gelten wie in der Grundschule (ein Campus). Hier ist der Link zu den Erwartungen der Schüler/Allgemeine Regeln: https://jfs.de/pdf/ES_School_Rules&Expectations.pdf ● Bitte besprechen Sie diese Informationen mit Ihren Kindern 	

9.	<p>Berichte der Schulgremien</p> <p>Schulkonferenz (SK & ED) – G. Vogel</p> <ul style="list-style-type: none"> ● SK und ED trafen sich zu einer gemeinsamen Sitzung, um die Änderungen am zweisprachigen Programm zu besprechen. ● Der Berliner Senat plant, das JFKS-Gesetz durch eine Parlamentsabstimmung zu ändern. Die Schule hat noch keinen Entwurf des neuen Gesetzes erhalten. <ul style="list-style-type: none"> ○ Eine mitgeteilte Änderung betrifft die Auswahl der JFKS-Leitung. Die Anzahl der von SK interviewten Kandidaten wird von „allen Wahlberechtigten“ auf nur zwei reduziert. ○ Die vorgeschlagenen Änderungen würden die Beteiligung der Schulgemeinschaft einschränken. ○ PCB-Umfrage: Die überwiegende Mehrheit der Eltern möchte das derzeitige Auswahlverfahren beibehalten, bei dem alle Wahlberechtigten berücksichtigt werden. (Fast alle Ja-Stimmen, 1 Nein-Stimme, 2 Enthaltungen) <p>Der Verein – H. Scribner</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Ziele für 2025: <ul style="list-style-type: none"> ○ Neue Website ○ Unterstützung der Entwicklung der Schülerschaft durch verschiedene Projekte ○ Nächstes Treffen: Mittwoch 09. April 2025, 19:00 Uhr 	
10.	<p>Sonstiges & Ankündigungen</p> <ul style="list-style-type: none"> ● Nächste Elternvertretersitzung: <ul style="list-style-type: none"> ○ 3. Juni - letzte Sitzung des Schuljahres ● JFKS Feierlichkeiten zum 65. Jubiläum am 17. Mai 2025 <ul style="list-style-type: none"> ○ Festival der Vielfalt mit Marktständen, Musik, Spendenmöglichkeiten für Opfer in der Ukraine ○ Kontakt: jfks65@jfksberlin.org oder Helge.martin@jfksberlin.org ○ Infos im Bulletin 	